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MONOGRAPHS_________ 
1. Mark Schweda, Larissa Pfaller: Forever Young? Alter(n) im Spiegel der Visionen seiner 

Überwindung, Stuttgart: Kohlhammer (in preparation). 

2. Mark Schweda: Joachim Ritter und die Ritter-Schule zur Einführung, Hamburg: Junius 2015. 

Reviews: 
- Till Kinzel, Informationsmittel IfB (2015). 
- Lorenz Jäger, in: Frankfurter Allgemeine Zeitung (10.2.2016), 10.  
- Harald Seubert, in: Philosophischer Literaturanzeiger 69 (2016) 2, 147-153. 
- Reinhart Maurer, Joachim Ritter und die Philosophie der Nachkriegszeit, in: Information 

Philosophie 4 (2018), 30-41.   
- Matthias Wolfes, in: Das Historisch-Politische Buch 66 (2018) 3, 54f. 

3. Mark Schweda: Entzweiung und Kompensation. Joachim Ritters philosophische Theorie der 
modernen Welt, Freiburg i. Br. / München: Alber 2013. 

Reviews: 
- Martin Bauer, in: Süddeutsche Zeitung (21.7.2014), 12.  
- Claudio Steiger, in: Neue Zürcher Zeitung (2.10.2014), 46. 
- Till Kinzel, Informationsmittel IfB (2014). 
- Thomas Hertfelder, in: Jahrbuch zur Liberalismusforschung 1 (2014). 
- Reinhart Maurer, in: Philosophisches Jahrbuch 1 (2015), 251-255.   
- Martin Ingenfeld, in: Zeitschrift für Politik 62 (2015), 232-235. 
- Till Kinzel, in: Die Tagespost 106 (5.9.2015), 12. 
- Hjördis Becker-Lindenthal, in: Zeitschrift für Kulturphilosophie 9 (2015) 1/2, 340-342. 

EDITIONS___________ 
1. Larissa Pfaller, Mark Schweda (eds.): „Successful Aging“? Gerontologische Leitbilder des Alterns 

in der Diskussion, Wiesbaden: Springer VS 2023 (forthcoming). 

2. Mark Schweda, Jens Hacke (eds.): Metzler Handbuch “Die Ritter-Schule”, Stuttgart: J. B. Metzler 
Verlag 2018 (in preparation). 

3. Claudia Wiesemann, Mark Schweda (Eds.): Medizin und die Zeitstruktur guten Lebens (= 
thematic issue of Ethik in der Medizin 2023). 

4. Nitzan Rimon-Zarfaty, Mark Schweda (eds.): Biomedicine and Life Sciences as a Challenge to 
Human Temporality (= special issue of History and Philosophy of the Life Sciences 2022). 

5. Wolfgang Jordan, Mark Schweda (eds.): Ethische Aspekte Künstlicher Intelligenz in der 
Psychiatrie (= special issue of Psychiatrische Praxis 48 (2021) S01). 

6. Mark Schweda, Michael Coors, Claudia Bozzaro (eds.): Ageing and Human Nature: Perspectives 
from Philosophical, Theological, and Historical Anthropology, Cham: Springer 2020. 

Reviews: 
- Hermann Brandenburg, in: Zeitschrift für Gerontologie und Geriatrie (2020). 
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- Konstantin Galkin, in: Laboratorium: журнал социальных исследований 12 (2020) 2, 224-227. 
- Nina Streeck, in: Ethik in der Medizin (2021). DOI 10.1007/s00481-020-00604-z. 
- Sebastian Ritzi, in: Zeitschrift für medizinische Ethik (2021). 
- Anna-Christina Kainradl, in: Age, Culture, Humanities (2021) 5. 

7. Nadine Umbach, Ulrich Sax, Mark Schweda, Gunnar Duttge (eds.): Next-Generation Medicine? 
Ethical, Legal and Technological Questions of Genomic High-Throughput Sequencing in the 
Clinic, Mohr Siebeck 2019. 

Reviews: 
- Lilian Marx-Stölting, in: Ethik in der Medizin 32 (2020), 115-116. 
- Lutz Eidam, in: Goltdammers Archiv für Strafrecht 167 (2020), 756-758. 

8. Mark Schweda, Larissa Pfaller, Kai Brauer, Frank Adloff, Silke Schicktanz (eds.): Planning Later 
Life. Bioethics and Public Health in Aging Societies, Abingdon: Routledge 2017. 

Reviews: 
- Martin Sand, At the end or just at the beginning?, in: Monash Bioethics Review 36 (2018), 96-99. 
- Malte Völk, in: International Journal of Aging and Later Life (2019). doi: 10.3384/ijal.1652-

8670.13_2A. 
- Marie Kristine Doebler, in: Frontiers in Sociology (2019). https://doi.org/10.3389/fsoc.2019.00022. 

9. Mark Schweda, Ulrich von Bülow (eds.): Entzweite Moderne. Zur Aktualität Joachim Ritters und 
seiner Schüler, Goettingen: Wallstein 2017. 

Reviews: 
- Gunter Scholtz, in: Zeitschrift für Didaktik der Philosophie und Ethik (2017) 4, S. 103 f. 
- Till Kinzel, in: Informationsmittel IfB (2017). 

10. Aagje Swinnen, Mark Schweda (eds.): Popularizing Dementia: Public Expressions and 
Representations of Forgetfulness [= Aging Studies VI], Bielefeld: transcript 2015. 

Reviews: 
- Susanne K. Christ, in: KULT_online. Review Journal for the Study of Culture 46 (2016). 
- Anita Wohlmann, in: MedienWissenschaft 2 (2017) https://doi.org/10.17192/ep2017.2.7015. 
- Daniela Feriani, Demência(s), em imagens, narrativas e experiências, in: Revista Brasileira de 

Ciências Sociais 32 (2017) 93. 

11. Mark Schweda, Claudia Bozzaro (eds.): Altern als Paradigma: Neue Zugänge zur Zeitlichkeit des 
Menschen in der Praktischen Philosophie (= special issue of Zeitschrift für Praktische Philosophie 
1 (2014)). 

12. Mark Schweda (ed.): “Die ‘nicht selbstverständliche’ Begegnung zwischen uns”: Der Brief-
wechsel von Joachim Ritter und Carl Schmitt im wirkungsgeschichtlichen Horizont, in: 
Schmittiana. Neue Folge 2 (2013), pp. 201-275.  

13. Silke Schicktanz, Mark Schweda (eds.): Pro-Age oder Anti-Aging? Altern im Fokus der modernen 
Medizin, Frankfurt / New York: Campus 2012. 

14. Joachim Ritter, Vorlesungen zur Philosophischen Ästhetik, ed. by Ulrich von Bülow, Mark 
Schweda, Goettingen: Wallstein 2010. 
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JOURNAL ARTICLES   _ 

(A) PEER REVIEWED 

1. Weimann, A., Ahlert, M., Seehofer, D., Zieschang, T., Schweda, M. (2023): Old age and frailty in 
deceased organ transplantation and allocation – A plea for geriatric assessment and prehabilitation, 
in: Transplant International (forthcoming) [IF: 3.842]. 

2. Sturge, J., Janus, S., Zuidema, S., Frederiks, B., Schweda, M., Landeweer, E. (2023): The moral 
and gender implications of measures used to modulate the mobility of people with dementia living 
in residential care environments: a scoping review, in: The Gerontologist: gnad071 [IF: 5.422]. 

3. Gerhards, S., Schweda, M., Weßel, M., (2023): Medical students’ perspectives on racism in 
medicine and healthcare in Germany: Identified problems and learning needs for medical 
education, in: GMS Journal for Medical Education 40 (2): Doc22. 

4. Weßel, M., Ellerich-Groppe, N., Schweda, M., Koppelin, F. (2023): Die Perspektive von 
Stakeholdern auf Nutzende von Pflegerobotik an der Intersektion Alter und Geschlecht – 
Ergebnisse einer qualitativen Analyse in: Das Gesundheitswesen [IF: 1,199]. 

5. Schweda, M., Hummers, E., Kleinert, E. (2023): Zwischen Bagatellisierung und Pathologisierung: 
Gesundheitsversorgung im Alter und die Zeitstruktur guten Lebens, in: Ethik in der Medizin, pp. 
1-15. https://doi.org/10.1007/s00481-022-00742-6 [IF: 0,729]. 

6. Weßel, M., Schweda, M. (2023): Recognizing the diverse faces of later life. Old age as a category 
of intersectional analysis in medical ethics, in: Journal of Medicine and Philosophy 48 (1), pp. 21-
32 [IF: 1,139]. 

7. Weßel, M., Ellerich-Groppe, N., Koppelin, F., Schweda, M. (2022): Gender and Age Stereotypes 
in Robotics for Eldercare: Ethical Implications of Stakeholder Perspectives from Technology 
Development, Industry, and Nursing, in: Science and Engineering Ethics 28, p. 34 [IF: 3,777]. 

8. Schweda, M., Jongsma, K. (2022): Death in advance? A critique of the “zombification” of people 
with dementia, in: History and Philosophy of the Life Sciences 44, 37 [IF: 1,452]. 

9. Spöhrer, K., Buhr, E., Hein, A., Schweda, M., Scherer, M. (2022): Hausärztliche Medizin im 
digitalen Zeitalter: Szenarien und Empfehlungen, in: Das Gesundheitswesen 84 (7), pp. 597-602 
[IF: 0,996]. 

10. Buhr, E., Schweda, M. (2022): Der Wert des Privaten für Menschen mit Demenz, in: Ethik in der 
Medizin 34, pp. 591-607 [IF: 0,729]. 

11. Gerhards, S., von Kutzleben, M., Schweda, M. (2022): Moralische Probleme der Versorgung von 
Menschen mit Demenz durch osteuropäische Live-in-Hilfen: eine ethische Analyse der 
Erwartungen von Angehörigen in Onlineforen, in: Ethik in der Medizin 34, pp. 573-590 [IF: 
0,729]. 

12. Stange, L., Schweda, M. (2022): Gesundheitliche Vorausverfügungen und die Zeitstruktur guten 
Lebens, in: Ethik in der Medizin 34, pp. 239-255 [IF: 0,729]. 

13. Koeberlein-Neu, J., Hoffmann, F., Schweda, M. (2022): ‘Value’ of advance care plans: Health 
economics revisited, in: BMJ Supportive & Palliative Care 12, e299-e301 [IF: 3,568]. 

14. Schicktanz, S., Schweda, M. (2021): Aging 4.0? Rethinking the ethical framing of technology-
assisted eldercare, in: History and Philosophy of the Life Sciences 43 (3), pp. 1-19 [IF: 1,205]. 
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15. Weßel, M., Ellerich-Groppe, N., Schweda, M. (2021): Gender stereotyping of robotic systems in 
eldercare: An exploratory analysis of ethical problems and possible solutions, in: International 
Journal of Social Robotics, https://doi.org/10.1007/s12369-021-00854-x [IF: 5,126]. 

16. Ellerich-Groppe, N., Pfaller, L., Schweda, M. (2021): Young for old – old for young? Ethical 
perspectives on intergenerational solidarity and responsibility in public discourses on COVID-19, 
in: European Journal of Ageing 18 (2), pp. 159-171 [IF: 2,413]. 

17. Schweda, M., Schicktanz, S. (2021): Ethische Aspekte co-intelligenter Assistenztechnologien in 
der Versorgung von Menschen mit Demenz, in: Psychiatrische Praxis 48 (S 01), pp. 37-41 [IF: 
1,723]. 

18. Ellerich-Groppe, N., Schweda, M., Pfaller, L. (2020): #StayHomeForGrandma – Towards an 
analysis of intergenerational solidarity and responsibility in the coronavirus pandemic, in: Social 
Sciences & Humanities Open 2 (1), pp. 1-5. 

19. Schweda, M., Kirste, T., Hein, A., Teipel, S., Schicktanz, S. (2020): The emergence of co-
intelligent monitoring and assistive technologies in dementia care – an outline of technological 
trends and ethical aspects, in: Bioethica Forum 12 (1/2), pp. 29-37. 

20. Bartels, C., Kögel, A., Schweda, M., Wiltfang, J., Pentzek, M., Schicktanz, S., Schneider, A. 
(2020): Use of cerebrospinal fluid biomarkers of Alzheimer’s Disease risk in Mild Cognitive 
Impairment and Subjective Cognitive Decline in routine clinical care in Germany. Journal of 
Alzheimer’s Disease 78 (3), pp. 1137-1148 [IF: 3,909].  

21. Umbach, N., Beißbarth, T., Duttge, G., Flatau, L., Kuhn-Aldea, J., Perera-Bel, J., Roschauer, J., 
Schulze, T. G., Schweda, M., Urban, A., Zimmermann, A., Sax, U. (2020): Genomic high-
throughput data in clinical applications: Infrastructure, ethical, legal and psychosocial aspects, in: 
European Neuropsychopharmacology 31, pp. 1-15 [IF: 4,468]. 

22. Beier, K., Schweda, M., Schicktanz, S. (2019): Taking patient involvement seriously: A critical 
ethical analysis of participatory approaches in data-intensive medical research, in: BMC Medical 
Informatics and Decision Making 19 (1): p. 90 [IF: 2,587]. 

23. Pfaller, L., Schweda, M. (2019): Excluded from the good life? An ethical approach to 
conceptions of active aging, in: Social Inclusion 7 (3), pp. 44-53 [IF: 0,785]. 

24. Schweda, M. (2019): Medical gazes and meteorological metaphors: representations of dementia in 
contemporary motion pictures, in: Israel Journal of Health Policy Research 8 (1):18 [IF: 1,645]. 

25. Rimon-Zarfaty, N., Schweda, M. (2019): Biological clocks, biographical schedules and 
generational cycles: Temporality in the ethics of assisted reproduction, in: Bioethica Forum 11 (4), 
pp. 133-141. 

26. Schweda, M. (2018): Das größte Unglück? Demenz zwischen persönlichem Erleben und gesell-
schaftlicher Repräsentation, in: Psychiatrische Praxis 45 (Suppl. 1), pp. 31-35 [IF: 1,612].   

27. Schweda, M., Jongsma, K. (2018): ‚Rückkehr in die Kindheit‘ oder ‚Tod bei lebendigem Leib‘? 
Ethische Aspekte der Altersdemenz in der Perspektive des Lebensverlaufs, in: Zeitschrift für 
Praktische Philosophie 5 (1), pp. 181-206. 

28. Jongsma, K., Schweda, M. (2018): Return to childhood? Against the infantilisation of people with 
late-onset dementia, in: Bioethics 32 (7), pp. 414-420. DOI: 10.1111/bioe.12458 [IF: 1,562]. 

29. Urban, A., Schweda, M. (2018): Clinical and personal utility of genomic high-throughput data: 
Perspectives of medical professionals and affected persons, in: New Genetics and Society 
(accepted for publication) [IF: 1,3]. 
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30. Bozzaro, C., Boldt, J., Schweda, M. (2018): Are older people a vulnerable group? Philosophical 
and bioethical perspectives on ageing and vulnerability, in: Bioethics 32 (4), pp. 233-239. DOI: 
10.1111/bioe.12440 [IF: 1,562]. 

31. Schweda, M., Kögel, A., Bartels, C., Wiltfang, J., Schneider, A., Schicktanz, S. (2018): Prediction 
and early detection of Alzheimer’s dementia: Professional disclosure practices and ethical 
attitudes, in: Journal of Alzheimer’s Disease 62 (1), pp. 145-155 [IF: 3,731]. 

32. Schweda, M., Coors, M., Mitzkat, A., Pfaller, L., Rüegger, H., Schmidhuber, M., Sperling, U., 
Bozzaro, C. (2017): Ethische Aspekte des Alter(n)s im Kontext von Medizin und 
Gesundheitsversorgung: Problemaufriss und Forschungsperspektiven, in: Ethik in der Medizin 
(online first; https://doi.org/10.1007/s00481-017-0456-6) [IF: 0,618]. 

33. Schweda, M., Schicktanz, S., Raz, A., Silvers, A. (2017): Beyond cultural stereotyping. The role 
of culture and religion for public attitudes towards end-of-life decision making in the USA, 
Germany, and Israel, in: BMC Medical Ethics 18:13 [IF: 1,84].  

34. Schmidhuber, M., Schweda, M., Spindler, M. (2016): Zwischen Überwachung und Fürsorge - 
Perspektiven der ethischen Debatte um Monitoringtechniken im häuslichen Umfeld älterer 
Menschen, in: Zeitschrift für medizinische Ethik 62 (1), pp. 43-56. 

35. Schweda, M., Woehlke, S., Inthorn, J. (2015): “Not the years in themselves count”: The role of 
age for European citizens’ moral attitudes towards resource allocation in modern biomedicine, in: 
Journal of Public Health 23, pp. 117-126.   

36. Schweda, M., Frebel, L. (2015): Wie ist es, dement zu sein? Epistemologische Probleme und 
filmästhetische Lösungsperspektiven in der Demenzethik, in: Ethik in der Medizin 27 (1), pp. 47-
57  [IF: 0,538]. 

37. Schweda, M. (2014): “Ein Jegliches hat seine Zeit” – Altern und die Ethik des Lebensverlaufs, in: 
Zeitschrift für Praktische Philosophie 1, pp. 185-232. 

38. Schweda, M., Bozzaro, C. (2014): Altern als Paradigma: Neue Zugänge zur Zeitlichkeit des 
Menschen in der Ethik, in: Zeitschrift für Praktische Philosophie 1, pp. 167-183.   

39. Schicktanz, S., Schweda, M., Ballenger, J. F., Fox, P. J., Halpern, J., Kramer, J. H., Micco, G., 
Post, S. G., Thompson, C., Knight, R. T., Jagust, W. J. (2014): Before it is too late: professional 
responsibilities in late-onset Alzheimer’s research and pre-symptomatic prediction, in: Frontiers in 
Human Neuroscience 8:921 [doi: 10.3389/fnhum.2014.00921] [IF: 2,91]. 

40. Schweda, M. (2014): “Wake up! Aging kills!“ – Altersbilder in der Auseinandersetzung um die 
Anti-Aging-Medizin, in: Jahrbuch für Pädagogik 28, pp. 329-344. 

41. Schweda, M., Pfaller, L. (2014): Colonization of later life? Laypersons’ and users’ agency 
regarding anti-aging medicine in Germany, in: Social Science and Medicine 118, pp. 159-165 [IF: 
2,558]. 

42. Schweda M., Schicktanz, S. (2014): Why public moralities matter – The relevance of socio-
empirical premises for the ethical debate on organ markets, in: Journal of Medicine and 
Philosophy 39 (3), pp. 217-222 [IF: 0,789]. 

43. Schweda, M., Marckmann, G. (2013): How do we want to grow old? Anti-aging medicine and the 
scope of public healthcare in liberal democracies, in: Bioethics 27 (7), pp. 357-364 [IF: 1,598]. 

44. Mordhorst, M., Rimon-Zarfaty, N., Schweda, M. (2013): Perspectivism in the Halakhik debate on 
abortion between Moshe Feinstein and Eliezer Waldenberg? Relations between Jewish medical 
ethics and socio-cultural contexts, in: Women in Judaism 10 (2), pp. 1-55. 
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45. Schicktanz, S., Schweda, M., Wynne, B. (2012): The ethics of ‘public understanding of ethics’: 
Why and how bioethics expertise should include public and patients’ voices, in: Medicine, Health 
Care & Philosophy 15 (2), pp. 129-139 [IF: 0,726]. 

46. Schicktanz, S., Schweda, M. (2012): The diversity of responsibility: The value of explication and 
pluralization, in: Medicine Studies 3 (3), pp. 131-145.  

47. Schweda, M., Marckmann, G. (2012): Zwischen Krankheitsbehandlung und Wunscherfüllung: 
Anti-Aging-Medizin und der Leistungsumfang solidarisch zu tragender Gesundheitsversorgung, 
in: Ethik in der Medizin 24, pp. 179-191 [IF: 0,375]. 

48. Bozzaro, C., Eichinger, T., Schweda, M. (2010): Diagnose Altern? Zu den ethischen Grenzen der 
Anti-Aging-Medizin, in: Zeitschrift für medizinische Ethik 56 (3), pp. 203-216. 

49. Schicktanz, S., Schweda, M. (2009): “One man’s trash is another man’s treasure”: Exploring 
economic and moral subtexts of the “organ shortage” problem in public views on organ donation, 
in: Journal of Medical Ethics 35, pp. 473-476 [IF: 1,345]. 

50. Schweda, M., Wöhlke, S., Schicktanz, S. (2009): Understanding public skepticism toward organ 
donation and its commercialization: The important role of reciprocity, in: Transplantation 
Proceedings 41, pp. 2509-2511 [IF: 1,055]. 

51. Schweda, M., Schicktanz, S. (2009): Public ideas and values concerning the commercialization of 
organ donation in four European countries, in: Social Science & Medicine 68 (6), pp. 1129-1136 
[IF: 2,604]. 

52. Schweda, M., Schicktanz, S. (2009): The “spare parts person”? Conceptions of the human body 
and their implications for public attitudes towards organ donation and organ sale, in: Philosophy, 
Ethics, and Humanities in Medicine 4 (4) [http://www.peh-med.com/content/4/1/4]. 

53. Schweda, M., Schicktanz, S. (2008): Public moralities concerning donation and disposition of 
organs. Results from a cross-European study, in: Cambridge Quarterly of Healthcare Ethics 17 (3), 
pp. 308-317 [IF: 0,723]. 

54. Schicktanz, S., Schweda, M., Franzen, M. (2008): ‘In a completely different light’? The role of 
‘being affected’ for the epistemic perspectives and moral attitudes of patients, relatives and lay 
people, in: Medicine, Health Care and Philosophy 11, pp. 57-72. 

 
(B)  OTHER SCIENTIFIC JOURNALS 

1. Schweda, M. (2023): Menschliche Natur und politische Wirklichkeit. Motive anthropologischen 
Denkens bei Joachim Ritter und seinen Schülern, in: Internationales Jahrbuch für Philosophische 
Anthropologie 11 (forthcoming). 

2. Zieschang, T., Schweda, M. (2022): Kommentar zum Fall „Sturzereignis beim geriatrischen 
Patienten“ – Eine medizinethische Perspektive, in: Zeitschrift für medizinische Ethik 68, pp. 105-
107. 

3. Weßel, M., Schweda, M. (2021): Zwischen Genealogie und Genetik: Interdisziplinäre 
Forschungsperspektiven auf die Bedeutung von Vererbung im Mennonitentum, in: Mennonitische 
Geschichtsblätter 78, pp. 173-182. 

4. Schweda, M. (2020): Gab es eine Ritter-Schule? Zu einem Kapitel der Philosophiegeschichte der 
Bundesrepublik [in russian], in: Logos 6, pp. 207-238. 
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5. Schweda, M. (2019): Ethik des Alterns zwischen Autonomie und Fürsorge, in: Praxis Palliative 
Care 43, pp. 26-28. 

6. Schweda, M. (2018): Entzweiung von veritas logica und veritas aesthetica – Begriff und 
Bildlichkeit in Joachim Ritters politischer Hermeneutik der Moderne, in: Forum Interdisziplinäre 
Begriffsgeschichte 7 (1), pp. 30-44. 

7. Bozzaro, C., Rüegger, H., Schelling, H.-R., Schweda, M. (2017): Gerontologie und Ethik im 
Dialog, in: Angewandte Gerontologie Appliqué 3, pp. 1-2. 

8. Pfaller, L., Schweda, M. (2017): „Successful Aging“ und gutes Altern. Zur Reflexion 
gerontologischer Leitbilder, in: Angewandte Gerontologie Appliqué 3, pp. 20-21.  

9. Schweda, M. (2017): Zwischen Resignation und Optimierung. Altern im Spiegel medizinischer 
Möglichkeiten, in: KWI Working Paper 1, pp. 39-54.  

10. Schweda, M., Wiesemann, C. (2016): Die zeitliche Dimension des menschlichen Lebens und ihre 
medizinethische Relevanz, in: Jahrbuch für Recht und Ethik 2016, pp. 327-340.  

11. Schweda, M. (2016): Kommerzialisierung der Organspende? Die Sicht der Betroffenen 
ernstnehmen, in: Ärzteblatt Baden Württemberg 3, pp. 122-125. 

12. Schweda, M. (2014): Freiheit und Bewahrung. Joachim Ritters philosophischer Liberalismus in 
der politischen Geistesgeschichte der Bundesrepublik, in: Jahrbuch zur Liberalismus-Forschung 
26, pp. 395-427. 

13. Pfaller, L., Schweda, M., Schicktanz, S. (2013): Anti-Aging und die Ethik biomedizinischer 
Lebensplanung, in: FIPH-Journal 22, pp. 22-23. 

14. Schweda, M. (2010): Joachim Ritters Begriff des Politischen. Carl Schmitt und das Münsteraner 
Collegium Philosophicum, in: Zeitschrift für Ideengeschichte IV(1), pp. 91-111. 

15. Schweda, M. (2010): Altersbilder der Anti-Aging-Medizin, in: Journal für Anästhesie und 
Intensivbehandlung 17 (3), p. 25. 

16. Schweda, M. (2008): Finanzielle Anreize zur Organspende – Einstellungen in der europäischen 
Öffentlichkeit und ihre Bedeutung für die Transplantationsmedizin, in: Transplantationsmedizin 
Suppl. II, pp. 56.  

17. Schicktanz, S., Schweda, M. (2007): Zwischen Expertokratie und Bürgerbeteiligung. Wer sollte 
bei ethischer Politikberatung eine Rolle spielen?, in: Gen-ethischer Informationsdienst 182, pp. 
57-60.  

18. Schweda, M. (1999): Uwe Johnsons “Jahrestage” und Ingeborg Bachmanns “Todesarten” – Eine 
Zusammenschau, in: Zeitschrift für Literaturwissenschaft und Linguistik 29 (113), pp. 57-63. 
 

BOOK CHAPTERS_______________ 
1. Schweda, M. (2022): Altern und Vulnerabilität, in: M. Coors (ed.): Moralische Dimensionen der 

Verletzlichkeit des Menschen: Interdisziplinäre Perspektiven auf einen anthropologischen 
Grundbegriff und seine Relevanz für die Medizinethik, Berlin, Boston: De Gruyter 2022, pp. 205-
228. 

2. Schweda, M. (2022): Aging and the temporality of the good life, in: C. Wareham (ed.): The 
Cambridge Handbook of the Ethics of Ageing, Cambridge: Cambridge University Press, pp. 23-
37. 
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3. Schweda, M. (2022): Die Zeit läuft. Ethische Aspekte von Alter, Lebensverlauf und menschlicher 
Endlichkeit in der Corona-Krise, in: H. Brandenburg, V. Breitbach (eds.): Denkanstöße – die 
Corona-Krise und danach, Heidelberg: Springer, pp. 57-74.  

4. Buhr, E., Schweda, M. (2022): Technische Assistenzsysteme für Menschen mit Demenz: Zur 
ethischen Bedeutung von Beziehungen, in: O. Friedrich, J. Seifert, S. Schleidgen (eds.): Mensch-
Maschine-Interaktion. Konzeptionelle, soziale und ethische Implikationen neuer Mensch-Technik-
Verhältnisse, Brill mentis, pp. 284-301. 

5. Schweda, M., Sina, K. (2022): Apologie(n) der Bürgerlichkeit? Walter Kempowski und Odo 
Marquard im Vergleich, in: T. Kindt, M. Lepper, K. Sina (eds.): Poetik der Mitte. Walter 
Kempowski im literatur- und ideengeschichtlichen Kontext, Göttingen: Wallstein, pp. 85-98. 
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